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FAMU-FSU Arts, 9. oktober 2019 13.00-15.00 
Deltagere 
Johnny Laursen, Lars Friis, Ida Juul, Morten Brockhoff, Anne Larson, Stacey Marie Cozart, Tina Thode 
Hougaard, Ivy Kirkelund, Rikke Bjørn Jensen, Marie Vejrup Nielsen, Else Thousig, Vibeke Højgaard Schøler, 
Arne Kjær, Ole Jensen, Per Stounbjerg, Claus Holm, Bjarke Paarup 
Steen Weisner, Martin Keis Kristensen (referent). 
 
Afbud:  
Anne Møldrup Overballe, Mette Brink Thomsen, Lone Plougmann Iversen 
 
1. Godkendelse af dagsorden.  

Dagsordenen blev godkendt uden bemærkninger.  
 

2. Orientering fra Dekanen  
Forskningstilsyn  
Dekanen orienterede om, at forskningstilsynet er afsluttet på tilfredsstillende vis. 

 
Campus 2.0 
Dekanen orienterede om mødet i styregruppen for Campus 2.0. 
Der henvises til IKK’s nyhedsbrev fra 10.oktober  for yderligere orientering om Campus 2.0.  

 
Eksternt finansierede rammebevillinger 
Rektor har fokus på styrkelse af forskningsfrihed og god videnskabelig praksis. Dekanen understregede, 
at man at man som forsker nyder den samme forskningsfrihed og skal opfylde de samme pligter om 
god videnskabelig praksis, uanset finansieringsformen.  

 
AU’s Ligestilling og Diversitetsudvalg 
Dekanen forventer, at udvalgets arbejde kommer til at give en væsentlig styrkelse af AU’s indsats for 
bedre ligestilling og større diversitet. Arts er repræsenteret i udvalget ved Professor Dorthe Staunæs og 
institutleder Bjarke Paarup. For yderligere information om udvalgets arbejde, henvises der til udvalgets 
hjemmeside 
 
Taxameterforhøjelse 
I regeringens finanslovsforslag er taxameterforhøjelsen på uddannelser inden for samfundsvidenskab 
og humaniora henlagt til finanslovsforhandlingerne. Dekanen forventer at der sker en forhøjelse, om 
end vi må afvente de endelige finanslovsforhandlinger.  
Hvis taxameterforhøjelserne falder på plads, kommer Arts’ økonomi i balance i forhold til situationen 
før dimensionering og fremdriftsreform. Dekanen fremhævede i den forbindelse den forbilledlige 
indsats, som Arts’ medarbejdere og studerende havde præsteret for at klare de hidtidige 
budgetmæssige udfordringer. 
 
 

3. APV 2019 – orientering og drøftelse.  
Bjarke Paarup fremlagde APV-følgegruppens indstilling til udvalgene. APV-følgegruppen består af Bjarke 
Paarup (formand), Marie Vejrup Nielsen, Rikke Bjørn Jensen, Else Thousig, Ole Jensen og Martin Keis 
Kristensen (sekretær for gruppen).  
APV-følgegruppen har gennemgået institutter og centres APV-rapporter og handlingsplaner. I foråret 
definerede gruppen 4 temaer, som gruppen ville have særligt fokus på, i form af, om temaerne blev 
indarbejdet i enhedernes handlingsplaner. De fire områder er: 
• ”Nul-tolerance” overfor krænkende adfærd og diskrimination med øget opmærksomhed på 

hvordan organisationen og AMR, TR og leder følger op på tilkendegivelser om ”krænkede adfærd”. 

https://web.firstagenda.com/ViewAgenda/ItemContentDocument/13370879?visReferat=false
https://web.firstagenda.com/ViewAgenda/ItemContentDocument/13370880?visReferat=false
https://auarcc.cmail19.com/t/ViewEmail/j/231B36D9EFD6D3D92540EF23F30FEDED/9ED7B797E8E900BB73767151F2435ACA
https://medarbejdere.au.dk/strategi/diversitetsudvalg/
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• Samarbejdsproblemer og konfliktløsning (grundlaget for en forbedret omgangstone) 
• Stress 
• Balancen imellem opgaver og ressourcer, herunder work-life balance 
 
Med afsæt handlingsplanerne indstiller APV-følgegruppen følgende fem forslag til fakultetsindsatser: 
 
1. Ledelsens roller og opgaver på alle niveauer (2-3-4) skal være mere transparent og ledelses-

kommunikation skal styrkes 
2. Ledelsesstrukturen omkring Ph.d.’erne bør drøftes og tydeliggøres.   
3. Krænkende adfærd 
4. Konflikthåndtering 
5. Stress 

 
Bjarke tilføjede, at APV-følgegruppen i øvrigt noterer sig, at enhederne arbejder med ”Balancen 
imellem opgaver og ressourcer”, herunder work-life balance, og at de gode erfaringer med dette 
arbejde, på sigt bør samles i et fælles Idékatalog. 
 
Udvalgene drøftede indstillingen om fakultetsindsatser.  
Dekanen tilkendegav, at fakultetsledelsen allerede er opmærksom på at styrke ledelses-
kommunikationen, så den i højere grad støtter op om drift, planlægning og udvikling på alle dele af 
fakultetet.  
 
Udvalgene bemærkede at  
- Det er af væsentlig betydning for at ledelseskommunikationen kan fungere, at der tydelige 

afsendere og adressater samt klare udmeldinger om forventninger. 
- Der er en gensidig pligt for medarbejdere og leder til at få ledelseskommunikationen til at lykkes. 

Eksempelvis er deltagelse i afdelingsmøder, hvor der informeres om afdelingens forhold også en 
del af ledelseskommunikationen, og derfor er deltagelse i møder med til at få 
ledelseskommunikationen til at fungere.  

 
Dekanen konstaterede, at der er tilslutning til at arbejde videre med de 5 temaer på fakultetsniveau.  
 
Udvalgene drøftede herefter temaet ”Balancen imellem opgaver og ressourcer”. Dekanen noterede sig 
APV-følgegruppens forslag om et idékatalog.  
 
Udvalgene bemærkede, at  
- Man som ansat oplever, at skulle varetage en stor og meget varieret mængde af opgaver, hvor det 

hyppige skift imellem opgaver gør det vanskeligt at finde tid til længerevarende fordybelse i 
hverdagen.  

- Der er en oplevelse af, at den normsatte tid til opgaver ikke altid afspejler de ”skjulte” opgaver der 
er i de definerede opgaver, ligesom flere ikke oplever, at der er taget højde for overgangen imellem 
opgaver i normeringen.  

- Mange ansatte oplever et krydspres (f.eks, phd’ere med mange ledere, men også fastansatte 
VIP’ere). Det kan være i form af, at man modtager opgaver fra flere opdragsgivere på samme tid, 
eller man får hentydninger om aktiviteter eller projekter man kan/bør deltage i. Her oplever man, 
at, der ikke er klarhed over den egentlige forventning med hentydningen, ligesom man ikke er 
sikker på hvem afsenderen reelt er.  

- Der er et behov for at tydeliggøre, hvem der kan/skal være opdragsgiver på opgaver etc.  
- Med etableringen af linjeledelsen (afdelingsledere) var det hensigten af gøre det klart hvem man 

havde som leder og dermed endelig opdragsgiver på opgaver.  
- På DPU er der en stringent kurs, i form af, at det er afdelingslederen der er den endelige 

beslutningstager i forhold til hvilke opgaver der skal løses.  
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- En væsentlig dimension i forhold til at skabe mere enkelthed og mindske krydspres i hverdagen er, 
at der arbejdes i afdelingsledelsesstrukturen.  

- I APV-følgegruppen værdsatte man, at ACA er en del af følgegruppen, da Arts APV-løsninger er tæt 
forbundne med ACA’s aktiviteter og man altid skal have en tæt koordination med ACA.  

 
Dekanen opsummerede drøftelsen med at sige, at ”Balancen imellem opgaver og ressourcer” bør 
drøftes i de lokale udvalg, for at afsøge hvilke enkle tiltag, der kan være med til at skabe en mere enkel 
og forudsigelig hverdag, samtidig med at man bevarer stor frihed til at organisere sit arbejdsliv. FAMU-
FSU vil behandle temaet på et senere møde, med afsæt i de indmeldinger der måtte komme fra LAMU-
LSU. 
 
Marie Vejrup Nielsen orienterede om, at der er udsendt en orientering til arbejdsmiljøgrupperne på 
Arts om et mini-seminar om hvordan man opdager stress-signaler hos internationale medarbejdere 
(Spot Your international employees’ stress signals). Seminariet blev udbudt af Erhverv Aarhus og bestod 
i et oplæg af Janne Skakon, organisationspsykolog, Københavns Universitet. Marie opfordrede til, at 
overveje, om der skal etableres et tilsvarende seminar for arbejdsmiljø- og samarbejdsorganisationen 
på Arts. Dekanen kvitterede for Maries orientering og tilsluttede sig opfordringen.  
 
Evaluering af APV-Processen  
APV-følgegruppen fremlagde gruppens forslag til svar på evalueringsspørgsmålene 

 
ARTS FAMU-FSU’s APV Evaluering 
1. Hvad fungerede godt og ønskes bibeholdt i næste APV?  

• Rapporterne er nemme at forstå  
 

2. Hvad er fakultetets/enhedsadministrationens vigtigste anbefaling(er) til en kommende APV? 
• Nærmeste leder skal være tydeligere – ikke kun spørge til ”ledelse” 
• Anonymitetsskift – kan navnene slettes i afrapporteringen på fysisk APV 
• Mulighed for at ”åbne” for fortrolige informationer. 
• Handleplansmodulet opleves som unødigt tidskrævende og rigidt. 
• Det kræves, at en person gøres ansvarlig, men i flere tilfælde ville det give mere mening at gøre 

en funktion ansvarlig (f.eks. institutleder, afdelingsleder, sekretariatsleder) 
• I nogle tilfælde vanskeligt at sætte flueben i, hvornår et problem er løst, især i forbindelse med 

det psykiske arbejdsmiljø, hvor der f.eks. kan være behov for en kulturændring, der er en 
langvarig proces.  

• Udskrift af udkast til handleplan kan ikke udskrives samlet, men må udskrives enkeltvis, hvilket 
tager længere tid. 
 

Udvalgene tilsluttede sig forslagene til svar på evalueringsspørgsmålene og bemærkede, at 
- Man havde noteret sig, at beskyttelsen af anonymitet blev vægtet meget højt i undersøgelsen. 
- Udvalgene anerkender den konsekvente anonymitetsbeskyttelse, men at man i øvrigt så sig i stand 

til at håndtere prekære data med fortrolighed og under hensyn til anonymiteten. 
- Den konsekvente anonymitetsbeskyttelse havde bl.a. til formål at sikre størst mulig tillid til 

undersøgelsen og dermed få flest muligt til at medvirke i undersøgelsen.  
 

Dekanen takkede for bidragene og anbefalede, at man supplerede evalueringssvaret med en 
bemærkning om, at man bifaldt ”den høje grad af fortrolighed, for dermed at sikre størst mulig tillid til 
undersøgelsen”. 
Arts APV-temaer (på fakultetsniveau) og evalueringssvaret fremsendes til AU’s APV-projektgruppe, for 
at indgå i det samlede materiale om temaer og evaluering til HAMU-HSU’s APV-drøftelse på mødet den 
7. november.  

https://www.psy.ku.dk/ansatte/?pure=da%2Fpersons%2Fjanne-skakon(94539737-1bfc-4721-b01f-7dbf59e1a6bb)%2Fcv.html
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Konklusion 
Dekanen konkluderede at 
- Der er tilslutning til, at arbejde videre med de 5 temaer på fakultetsniveau. 
- Der er tilslutning til de fremlagte evalueringssvar, med en tilføjelse af en bemærkning om, at 

bevare ”den høje grad af fortrolighed for dermed at sikre størst mulig tillid til undersøgelsen”. 
- Temaet ”Balancen imellem opgaver og ressourcer” drøftes i de lokale udvalg og skal efterfølgende 

drøftes i FAMU-FSU. 
 

4. Arbejdsmiljøstatistik – halvårsstatus 2019  
Udvalgene havde modtaget arbejdsmiljødata for ARTS for Q1-Q2 2019 som bilag til dagsordenen.  
Der blev konstateret en mindre unøjagtighed i en tabel over arbejdsulykker for Arts. Dette korrigeres.  
 
Udvalgene blev orienteret om, at arbejdsmiljøstatistikker fremover bliver præsenteret i Power BI, og at 
udvalgene vil blive introduceret til Power Bi på næste møde. Power BI giver mulighed for at generere 
dynamiske rapporter over arbejdsmiljødata.  
 
Dekanen imødeser implementeringen af Power Bi, og tilkendegav, at man på udvalgsmøderne vil 
arbejde med standardiserede rapporter, så drøftelserne af arbejdsmiljødata kan foregå på et fælles 
grundlag.  
 
Konklusion 
- Udvalgene tog orienteringen til efterretning.  

 
5. Aarhus Universitets strategi 2025 – Høring   

Dekan orienterede om, at udkast til ”AU’s strategi 2025” er sendt i høring til fakulteter, institutter, 
centre, samarbejdsorganisationen, arbejdsmiljøorganisation samt diverse råd og øvrige interessenter. 
FAMU-FSU skal, som høringspart, udarbejde et høringssvar til universitetsledelsen. Der er deadline for 
indsendelse af høringssvar den 24. oktober.  
 
Da fakultetet og institutter indgiver høringssvar (ved dekan og institutleder) foreslog dekanen, at 
næsformændene i FAMU-FSU udarbejder et høringsvar på vegne af udvalgene.  
 
FAMU-FSU tilsluttede sig dekanens forslag.  
 
Udvalgene havde en kort dialog om udvalgte emner i udkast til ”AU’s strategi 2025”, hvor det blev 
bemærket at 
- Strategien afspejler et ønske om kontinuitet i AU’s udvikling. 
- Man bør være mere opmærksom på ligestillingsdimensionen, da det tager lang tid at opnå en fast 

stilling på AU. Her refereres til den fortsatte bias i karriereudviklingen i akademia.   
- Ønsket om, at rekruttere de bedste kandidater til videnskabelige stillinger, kalder på en øget 

opmærksomhed på hvordan man understøtter udvikling og karriereperspektiver for f.eks. post 
doc’s, der ikke umiddelbart kommer i betragtning til en videre karriere på AU.  

- Strategien gerne skal afspejle ønsket om AU som den gode arbejdsplads.  
 

Dekanen supplerede dialogen med, at bemærke, at temaet profiltilpasning for Arts skal ændres til at 
man vil fastholde og styrke Arts nuværende profil. 

 
Dekanen bemærkede, at Akademisk Råd (AR) har drøftet strategien og at AR lagde vægt på at 
bæredygtighed skal indgå i fakultets høringssvar.  
 
Dekanen tilføjede, at han forventede, at fakultetets strategi skal være enkel og afspejle de tværgående 
fokuspunkter. Ligeledes skal der være opmærksomhed på, at institutternes strategier er koordinerede, 
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indholds- og tidsmæssigt så man kan drage nytte af hinandens indsatser. Dekanen opfordrer til, at de 
lokale strategier giver plads til fleksibiliteten, så man kan agere i fremtiden og ikke overforpligtige sig. 
 
Konklusion 
Dekanen konkluderede at: 
- næsformændene i FAMU-FSU udarbejder et høringsvar på vegne af udvalgene. 

 
6. VIP-o-matic 

Institutter og centre havde fremsendt kommentarer til VIP-o-matic-data forud for mødet.  
Dekanen kvitterede for indmeldingerne og anerkendte den store indsats for at implementere VIP-o-
matic. Dekanen konstaterede, at man er kommet langt med anvendelsen af VIP-o-matic, og at 
indmeldingerne giver en god indikation på, om man har fået en af de ønskede effekter med VIP-o-
matic, nemlig at få balance i timeregnskaberne.  
 
Institut- og centerledere resumerede herefter deres VIP-o-matic-indmeldinger.  
 
Ida Juul påpegede, at timeubalancen på Arts generelt svarede til et større antal årsværk, og at man 
burde overveje om ubalancen skal konverteres til flere stillinger eller der skal ske en reduktion i 
undervisningstiden.  
 
Dekanen bemærkede, at de nuværende tiltag i sammenhæng med den demografiske udvikling betyder 
en reduktion i timeforbruget, men med en konstant bemanding.  
 
Dekanen er bekymret for de interne forskydninger (dem med store overskud og underskud) og har 
observeret en ny problematik, nemlig at medarbejderne ikke bryder sig om at være i underskud. Her 
beder dekanen om, at institutledere og afdelingsledere er opmærksomme på at skabe balance i 
timerne blandt alle medarbejdere.  
 
Konklusion 
- Udvalgene tog orienteringen til efterretning.  
 

7. MUS / GRUS start  
MUS på Arts 2019/2020 er formelt startet i juni 2019.  
Dekanen orienterede om, at man i fakultetsledelsen havde drøftet MUS, efter drøftelsen på FAMU—
FSU’s sidste møde. Arts HR har orienteret enhederne, om de støttemuligheder der er i forbindelse med 
MUS. Ligeledes har man orienteret om, at fakultetsledelsen lægger vægt på, at alle afholder MUS, og at 
man i fakultetsleden anser MUS som et centralt redskab til udvikling på et individuelt og fælles plan.  
 
Dekanen konstaterer, at der fortsat er en del af medarbejderne på Arts, der ikke har gennemført MUS. 
Dekanen antager, at der er legitime årsager hertil.  Ikke desto mindre, er der fortsat en lille rest-
mængde, der ikke har gennemført MUS, uden, at der gode årsager til det.  
 
Udvalgene drøftede temaet og bemærkede at 
- MUS anses som en gensidig pligt, som skal tilbydes alle medarbejdere og som man forventes at 

medvirke konstruktivt i. Herunder, at man drøfter vip-o-matic i MUS.  
 

- Årsagerne til, at enkelte ikke har fået gennemført MUS kan være legitime grunde som, at man lige 
er blevet ansat eller at der har været et lederskifte. 

 
- MUS kan anvendes til at drøfte og udvikle alle dimensioner af en ansættelse og kan være relevante 

i alle faser af ens ansættelsesforløb. 
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- I forbindelse med MUS, kan det f.eks. være relevant at tage et eller flere af de temaer i APV’en som 

har været i fokus på afdelingen eller instituttet (udover at man har arbejdet med temaet i den 
generelle APV-opfølgning). Et eksempel kan være balancen imellem opgaver og ressourcer.  

 
Dekan opsummerede drøftelserne og understregede, at man fortsat holder fast i, at alle skal have MUS. 
 
Konklusion: 
- Udvalgene tog orienteringen til efterretning.  
- MUS er fortsat en gensidig pligt og et centralt redskab til udvikling. 

 
8. Lønforhandling 2019-2020  

Steen Weisner orienterede om Lønforhandling 2019. 
Til dagsordenen var der fremsendt bilag med en evaluering af lønforhandling 2019 samt en oversigt 
over tildelte tillæg.  
 
Udvalget konstaterede, at der var mindre fejl i data i tillægsoversigten, men at dette ikke var afgørende 
for diskussionen.  
 
Udvalget drøftede herefter forskellige erfaringer fra lønforhandlingsprocessen.  
- Der var tilfredshed med det nuværende lønforhandlingsskema og processerne.  
- Der ønskes dog yderligere information i data, nemlig hvornår en medarbejder sidste har fået tillæg 

og typen af tillæg. Det er især lektor A/B/C tillæg dette er handler om. HR vil arbejde på at 
tilvejebringe dette til kommende lønforhandlinger. Det er desværre ikke data som er 
systemunderstøttet, men som skal findes i store samlede pdf-filer på den enkelte medarbejder. 
 

Claus Holm og Per Stounbjerg udtrykte anerkendelse til HR-funktionen for kvalificeret støtte til hele 
lønforhandlingsprocessen.  
Steen Weisner orienterede om, at man havde modtaget et pålæg fra Moderniseringsstyrelsen i forhold 
til at gennemgå alle funktionstillæg og sikre at der ikke gives tillæg for funktioner som ikke varetages. 
Dette må forventes at skulle sker hvert år fremover.  
 
Konklusion: 
- Udvalget tog orienteringen til efterretning. 

 
9. Godkendelse af evaluering og regnskab for kompetenceudviklingsprojektet Digital Literacy  

Udvalgene drøftede det fremsendte materiale og godkendte evaluering og regnskab. 
Der blev udtrykt stor tilfredshed med projektets gennemførelse.  
 
Konklusion: 
- Evaluering og regnskab for kompetenceudviklingsprojektet Digital Literacy er godkendt. 
 

10. Eventuelt   
Lars Friis (næstformand i FAMU) tiltræder ny stilling uden for Arts og Lars udtræder dermed af FAMU.  
Arbejdsmiljørepræsentanterne i FAMU skal vælge en ny næstformand til FAMU.  
 
Dekanen takkede Lars for hans store indsats. 


